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Rettelse til Vadehavets fugle 
FANØ – Vi lavede i sidste nummer om på en over-

skrift, som vor ornitologiske ekspert Søren Brinch 
havde lavet til sin klumme. Vi skrev: Efter flere uger 
i luften – Next stop Vadehavet. Det gælder dog ikke 
de fugle, der lander på Fanø, gør han opmærksom på. 
De er typisk tre-fire døgn i luften. 

Gadeteaterfestival slap for uvejret 
NORDBY – Med forestillinger på skolen, eventplad-
sen ved lystbådehavnen og den meget publikums-
venlige Konsul Lauritzens Plads ved Fanø Kera-
mik i Nordby blev Fanø Gadetaterfestival den 4. og 
5. august igen en fin publikumssucces, selv om der 
ikke var helt så mange turister som sidste år. Til alt 
held slap festivalen for blæsevejret og regnen i uge 
33. På pladsen ved keramikbutikken optrådte Sofie 
Krog Teater med forestillingen Quacksalver. Idé og 
manuskript er Sofie Krog fælles med David Faraco 
om, mens hun har bygget dukkerne. David Faraco 
spillede den charmerende kvaksalver Mr. Q, mens 
forskellige dukkekarakterer sprang ind og ud af fore-
stillingen. Er man særligt interesseret, kan man finde 
mere på sofiekrog.com.

Dukkefører David Faraco var i sit es. Foto: Fanø Posten

Øen rundt

Begyndelsen af denne uge 
bød på en sensommerstorm 
af pæne dimensioner, som 
ikke er hverdagskost i Na-
tionalpark Vadehavet. Så-
danne storme optræder 
cirka hvert femte år, og vi 
oplevede sidst noget lig-
nende i 2018. 

Hvad sådan en storm 
betyder her hvor fugle-
trækket er kommet godt i 
gang er meget spændende. 
Med den aktuelle vind fra 
nordvest med en styrke i 
vindstødene på op til 28 se-
kundmeter, bliver der ikke 
tale om den største forhøje-
de vandstand. Det var sket 
ved vest- og sydvestenvind, 
hvor vi var kommet op om-
kring de 2,5 meter.

Men det hjørne, hvor 
vinden nu kommer fra, 
betyder blot, at vi kommer 

op på lige under 

2 meter, men det skaber 
nogle spændende koncen-
trationer af fugle, fordi det 
areal de normalt har til rå-
dighed for fouragering er 
blevet væsentligt mindre. 
Samtidig vil vinden blæse 
spændende fuglearter ind 
til Fanøs vestkyst, og så ses 
de pludselig helt inde ved 
kystlinjen, hvor de normalt 
flyver forbi langt ude.

Således den lille 
smukke dværg-
måge, der er vores 
mindste mågeart 
på størrelse med 
en due, men også 
arter som riden, 
der er en anden 
måge, vi normalt 
ikke er begavet med her 
på Fanø kommer pludselig 
tættere på, drevet ind af 

stormen. Riden er en hætte-
mågestor måge, der yngler 
på fuglefjelde, som vi har 
ét af i Danmark – Bulbjerg. 
Desuden er den i Hirtshals 
Havn, hvor en lille koloni 
holder til på ydermolen. 
Endelig har vi en art som 
sulen, hvis nærmeste yng-
lested er Helgoland. Det er 
en større fugl, med et vin-
gefang på 1,80 meter, og 
den lever af at styrtdykke 
efter fisk på de åbne have, 
hvor den optræder i større 

flokke – især i kraftig vind 
kommer den ofte helt ind 
under kysten.

Alle de nævnte arter går 
under betegnelsen storm-
fugle, fordi de i særdeles-
hed optræder mere talrigt 
her på Fanø i kraftig storm. 
Så stormen skaber større 
koncentrationer af fugle, og 
vi ser arter som vi normalt 
ikke ser, fordi de trækker 
langt ude på havet. Hvor-
dan så med vores ynglefug-
le? Ja, heldigvis kommer 
stormen her, hvor stort set 
alle fuglearter er stort set 
færdige med årets yngel, 
eller i hvert fald er unger-
ne flyvefærdige, så de kan 
søge væk fra vandet.

Så en frisk lille sensom-
merstorm her i august er 
slet ikke kedelig, og på 
Fanø Fuglestation nyder 
vi at vise vores medlem-
mer i foreningen og andre 
de spændende forandrin-
ger årstidernes skiften og 
vejrets lunefulde indslag 
skaber. facebook.com/
groups/224889424358221.
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Storm over Fanø giver nye fuglearter at se på
Vadehavets fugle Dværgmågen er en ikke Dværgmågen er en ikke 

regelmæssig gæst ved regelmæssig gæst ved 
Fanøs kyster, den dog ses Fanøs kyster, den dog ses 
mere almindeligt i både mere almindeligt i både 
østen- og vestenvind.østen- og vestenvind.

Dværgmågen er en ikke regelmæssig 
gæst ved Fanøs kyster, den dog ses mere 
almindeligt i både østen- og vestenvind.

Sulen er en af de ure-
gelmæssige gæster, der 
i stormvejr søger ind 
mod Fanøs kyster. Det 
er en art, der normalt 
dykker efter fisk på det 
åbne hav.

Gårdhavefest var helt forrygende i år

fra Esbjerg, Hvor er min 
blues, Futtes Futtog med 
mange flere faldt i rigtig 
god smag.

”Ja, man må sige vejr-
guderne var med os. Det 

var perfekt. Fredag kom 
der et lille strint, så støvet 
var lagt, og lørdag var der 
sol og varme,” siger den 
nybagte formand Sonnich 
Brinch Nielsen med et stort 
smil efter festen.

Han mener også, det hele 
gik så godt på grund af et 
sammentømret hold af 25 
frivillige, der i år var sup-
pleret af flere nye og friske 
kræfter.

”Vi fik en rekordomsæt-
ning i år, da der både kom 
mange turister, især først 
på dagen, op så de lokale, 
der var kommet hjem fra 
sommerferie og ville til 
havefest. Vi har ikke gjort 
regnskabet op, men det 
gik godt. Sponsorerne og 

de frivillige musikere, der 
spillede for mad og drikke, 
har også en stor del af æren 
for det. Det er en kæmpe-
gave,” siger han.

Bygningen har lige fået 

nye vinduer, så overskud-
det skal formentlig gå til 
dørene, ’kongeværelset’ og 
salen samt vedligehold af 
murværket. Østgavlen har 
det ikke for godt.

Festen i Fanø Industri- 
og Håndværkerforenings 
gamle bygnings gårdhave 
begynder foreningen at for-
berede allerede i april. 
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Selv om Fanøs ældste butiksindehaver Tove Husted Nordgaard 
har passeret de 90 år er hun ikke bleg for at gå til gårdhavefest 
for at høre musik og tage en svingom.

Flames fra Guldager gav den 
hele armen og fik behørige 
jubelråb og applauser fra pub-
likum, da de spillede.


